
Zpráva z jednání Poradního výboru pro lesnictví a korek 11. prosince 2008 
v Bruselu 
 
 

1. Ministerská konference o ochraně lesů v Evropě (European conference on the 
Protection of Forests in Europě – MCPFE) – návrh na vytvoření právně 
závazného dokumentu o společné lesnické politice EU 

 
V poslední době je hodně diskutované téma vytvoření společné lesnické politiky EU. Tato 
politika by měla mít podobu právně závazného dokumenty. K této myšlence vedly následující 
důvody:  

a) neexistence společné lesnické politiky EU, lesnická politika je v kompetenci každého 
státu EU 

b) problematika lesnictví je často řešena v rámci zemědělství (DG Agri) nebo životního 
prostřední (DG Envi). Samostané DG Forestry v rámci Evropské komise neexistuje. 

 
Poslední ministerská konference se konala v roce 2007 v Varšavě a již tam se podnikly první 
kroky k vytvoření společné lesnické politiky EU. Za tímto účelem byla vytvořena nová 
Poradní skupina, která bude své výsledky prezentovat na konci roku 2009. Tato Poradní 
skupina se skládá z 50 členů z jednotlivých členských zemí. Bude mít  za úkol shromáždit 
všechny dokumenty týkající se problematiky lesnické politiky dané členské země, na jejichž 
základě bude formulována společná politika, a to jako právně závazný dokument. Tento 
dokument musí být poté respektován a schválen všemi státy. 
 
Hlavní důvody, které k vytvoření dokumentu vedou: 

- politické uznání lesnického sektoru 
- samostatný přístup k problematice lesnictví 
- přínos pro uznání evropského lesnictví ve světě 
- otevření nových dotačních fondů 
- upevnění stability a konkurenceschopnosti sektoru. 

 
Tento dokument bude navazovat na Evropská kritéria TUH, které byla již Evropskou komisí 
uznána a schválena.  
 
Zároveň byl ze strany lesnických organizací vznesen návrh na vytvoření samostatného DG 
Forestry v rámci EK. Bohužel, tento požadavek bude ze strany EK pravděpodobně zamítnut, 
ale byla přislíbena samostatná koordinace lesnické problematiky v rámci jednotlivých DG.  
 
 

2. Průběžná zpráva EK pro oblast lesnictví 
 
Zpráva Evropské komise (EK): 
Rok 2008 byl aktivní z hlediska Lesnictví: 

a) 2 pracovní skupiny předaly své výsledky, a to Realizační studii o boji proti odumírání 
lesních porostů a Studii o dodávkách dříví z lesů s tzv. roztříštěným vlastnictvím (tato 
studie bude hotová příští rok).  

b) byly publikovány 2 dokumenty v souvislosti s Forest based industries: problematika 
odlesňování a zelené zakázky (GPP). 

c) zároveň bude letos v září dokončeno hodnocení půlky období Lesního akčního plánu, 
a to Evropským lesním institutem.  



 
3. Prezentace činností Poradních skupin 

 
a) Pracovní skupina pro mobilizaci a ekonomické využití dřevního odpadu:  
pozn: cílem skupiny je zvýšení dostupnosti a využití lesní biomasy, zvýšení její dostupnosti a 
ekonomické využitelnosti. V této skupině je Česká republika zastoupena.  

- Poradní skupině pro lesnictví a korek byla předložena Rezoluce (usnesení) o využití 
biomasy. Rezoluce navrhuje, že dřevní biomasa je omezený zdroj a její využití by 
nemělo být na úkor dalších přírodních zdrojů. Ekologická udržitelnost by měla být 
zabezpečena dalším výzkumem možností využití dřevní hmoty. Rezoluce o využití 
biomasy bude dokončena ve spolupráce s EK. 

 
b) Pracovní skupina pro oceňování a kompenzační metody v problematice 

mimoprodukčních funkcí lesa:  
pozn: hlavním úkolem skupiny bude začlenění metodiky oceňování mimoprodukčních funkcí 
lesa do programů rozvoje venkova EU. V pracovní skupině není zastoupena Česká republika. 
Problematika oceňování zůstává stále kontroverzní téma. Kompletní zpráva skupiny ještě není 
hotová, ke schválení bude předložena Stálému lesnickému výboru 17. prosince 2009.  
 
c) Pracovní skupina pro klimatické změny a lesnictví 
Tato skupina se má teprve založit, měla by se skládat z expertů z členských zemí a také 
zástupců ze stran odvětví průmyslu. Rozsah témat se bude týkat problémů, jak např. těžba 
surovin, popř. jejich využití bude ovlivňovat lesní ekosystémy. Dále se bude skupina zabývat 
problematikou GPP - Environmentálně šetrné veřejné zakázky (GPP – Green Public   
Procurement) 

� pojem „green public procurement“ označuje proces, kdy státní a veřejné organizace 
při svém nakupování upřednostňují výrobky a služby šetrné k životnímu prostředí, 

� pokud státní a veřejné organizace využijí svou kupní sílu k výběru ekologicky 
šetrného zboží a služeb, slouží tím jako příklad a mohou významně ovlivnit trh 
s takovým zbožím nebo službami (kancelářská technika, energeticky úsporné budovy 
a jejich vybavení, elektřina z obnovitelných zdrojů), 

� v řadě států EU jsou principy GPP zakotveny v legislativě, jako příklad je uváděna 
Belgie a její Evropské instituce, které na svůj provoz nakupují pouze výrobky a služby 
šetrné k životnímu prostředí. 

  
 
4. Návrhy komise k nařízení závazků pro obchodníky s dřívím a dřevními produkty na 
trhu EU 
 
Návrh komise se týká problematiky ilegální těžby dřeva. Navrhované nařízení bude zaměřeno 
na minimalizaci rizika, že se na evropský trh dostane ilegálně těžené dříví a dřevní produkty. 
Obchodníci se dřevem musí znát původ dříví, jeho popis a nezbytné údaje a také údaje o 
dodavateli. Producenti se obývají velkého nárustu byrokracie pro více než 16 mil vlastníků 
lesa v Evropě. Je možné, že náklady na vytvoření systému registrace dříví by překročily 
ekonomickou únosnost lesnického sektoru EU. 
 
 
5. Návrhy komise v problematice odlesňování  
Návrh komise v této problematice vznikal souběžně s nařízením registrace dříví. Tyto návrhy 
byly společně pojmenovány Lesní balíček (Forest Package).  



Odlesňování v současné době přispívá 20 % ke globálním CO2 emisím a je jednou z hlavních 
příčin globální ztráty biodiverzity. V této souvislosti navrhuje komise následující cíle: 

- do roku 2020 snížit těžbu tropických pralesů o 50 %, to představuje 15 – 25 bil. dolarů 
ročně. 

- komise zvažuje vytvoření globálního mechanismu „lesního uhlíku“, do kterého bude 
EU přispívat alokací částí z prodeje ETS (Emission trading scheme).  

- 5 %  vyčleněných prostředků do lesnictví může činit až 1,5 – 2,5 bil Euro/rok. Tato 
alokace dosud není schválena Radou Evropy. Testovací období tohoto systému je 
2013 – 2020. 

 
 
 


